



حزيران/ يونيو
2023

مرصد

الانتهاكات الإسرائيلية بحق الشعب الفلسطيني في المجالات التربوية والثقافية والعلمية

يصدر عن:

اللجنة الوطنية الفلسطينية للتربية والثقافة والعلوم

تمهيد

تمارس سلطات الاحتلال الإسرائيلي انتهاكات يومية بحق الشعب الفلسطيني ومقدساته ومقدّراته التراثية والطبيعية، ويقوم هذا المرصد على متابعة ورصد الانتهاكات الإسرائيلية في مجالات التربية والثقافة والعلوم، في إطار سعي اللجنة الوطنية الفلسطينية للتربية والثقافة والعلوم الدائم لاطلاع المنظمات الدولية المتخصصة لا سيّما اليونسكو والإيسيسكو والألكسو على صورة الأوضاع التربوية والثقافية والعلمية في فلسطين عموماً والقدس بشكل خاص، التي يسعى الاحتلال بكل الوسائل لتحويلها وتهويد تاريخها من خلال فرض السيطرة على المدراس والمناهج الفلسطينية، والمشهد الثقافي فيها. حيث يهدف المرصد لإبراز الانتهاكات التي يرتكبها الاحتلال وخرقه لكافة الاتفاقيات الدولية ذات الصلة.

ويستند هذا المرصد المتخصص على منهجية تقوم على جمع وفرز البيانات والتقارير الصادرة عن جهات الاختصاص الرسمية وغير الرسمية، إضافة إلى الوكالات الإعلامية الرسمية، والجهات والمنظمات الحقوقية الدولية، هذا فضلاً عن تقارير الطواقم المتخصصة في اللجنة الوطنية التي ترصد فيها التحريض والعنصرية في الإعلام الإسرائيلي والانتهاكات ذات الصلة بمجالات عملها.

الانتهاكات الإسرائيلية في مجال التربية والتعليم

عقدت وزارة التربية والتعليم امتحانات الثانوية العامة في شهر حزيران/ يونيو وسط تحديات استثنائية هذا العام، نتيجة لسياسات الاحتلال الاسرائيلي القمعية، حيث أفادت الوزارة أن خمسة من الطلبة الشهداء و28 من الطلبة الأسرى حرمهم رصاص الاحتلال الحاقد ومعتقلاته من تأدية امتحان الثانوية العامة مع بقية زملائهم هذا العام. وكانت قوات الاحتلال الاسرائيلي قد قامت باقتحام مدينة جنين صباح يوم 19 حزيران/ يونيو 2023، مما اضطر وزارة التربية والتعليم إلى تأجيل امتحان الثانوية العامة إلى يوم لاحق.

وقد رصد التقرير الانتهاكات الإسرائيلية في مجال التربية والتعليم في الضفة الغربية وقطاع غزة على النحو الآتي:

الشهداء	الأسرى	الجرحي	الطلبة
3	43	14	

- 18 حزيران/ يونيو: أصدرت سلطات الاحتلال الإسرائيلي قراراً بهدم مدرسة أم قصة الأساسية في بادية يطا جنوب الخليل. وأخطر الاحتلال المدرسة العام الماضي بالهدم ومنع الأهالي من إضافة وحدات صفية جديدة لها علماً أن المدرسة تتكون من غرف من الصفيح، وتأوي 58 طالباً وطالبة من الصف الأول وحتى الرابع الابتدائي، من: تجمع المخروب، وقصة، والعبودية، كما تضم صفا لرياض الأطفال، حيث أبلغت محكمة الاحتلال محامي المدرسة بقرار الهدم خلال سبعة أيام.
- 21 حزيران/ يونيو: قام المستوطنون بالاعتداء على مدرسة عوريف الثانوية جنوب محافظة نابلس وقاموا بتخريب محتوياتها وإحراق صفوفها.



* من آثار مخلفات إحراق المستوطنين لمدرسة عوريف الثانوية جنوب نابلس

الانتهاكات الإسرائيلية في مجال التعليم العالي

يشكل التعليم العالي في فلسطين هدفاً رئيسياً للاحتلال، إذ يحاول بكل الوسائل والأدوات العمل على إضعافه والتدخل به، بهدف إفراغ التعليم العالي من محتواه ومضمونه الوطني، وكذلك قدرته لإيصال رسالته للعالم، وتتوسع هذه الانتهاكات ما بين الاعتداء على الطلبة في الجامعات واستهدافهم، بالقتل أو الاعتقال، وكذلك اقتحام الجامعات ومصادرة العديد من الأدوات والأجهزة، كما أنها تعمل على فرض القيود على الأكاديميين الأجانب والفلسطينيين على حدٍ سواء.

الشهداء	الأسرى	الجرحي	الطلبة الجامعيين
-	4	-	

الانتهاكات الإسرائيلية في مجال التراث المادي

تتركز انتهاكات الاحتلال الإسرائيلي بحق التراث الفلسطيني المادي في الاعتداءات على المقدسات والمواقع الأثرية والطبيعية الفلسطينية سواء من خلال قوات الجيش الإسرائيلي أو من قبل المستوطنين الذين يقومون بالاعتداء على هذه المواقع وتدنيها تحت حماية الجيش الإسرائيلي.

وقد رصد التقرير الانتهاكات الإسرائيلية في مجال التراث الثقافي المادي على النحو الآتي:

- 1 **حزيران/يونيو**: الاحتلال يجرف منطقة أثرية في خربة فاعور جنوب بلدة الخضر لصالح توسيع شارع استيطاني بهدف توسيع الشارع الاستيطاني المعروف بـ«شارع 60».
- 5 **حزيران/يونيو**: اقتحم مئات المستوطنين، الليلة الماضية، المقامات الإسلامية في بلدة كفل حارس، شمال سلفيت. وأدوا طقوساً تلمودية في المكان.
- 5 **حزيران/يونيو**: اقتحم مستوطنون، موقع «تل ماعين»، جنوب الخليل. وأدوا طقوساً تلمودية فيه.
- 11 **حزيران/يونيو**: اقتحمت قوات الاحتلال الإسرائيلي، الموقع الأثري في بلدة سبسطية شمال غرب نابلس. وأجرت أعمال مسح في محيط المنطقة. يذكر أن قوات الاحتلال تحاول فرض أمر واقع بالاستيلاء على الموقع الأثري، حيث رصدت حكومة الاحتلال مؤخراً مبلغ 32 مليون شيقل لتهويد الموقع الأثري في سبسطية.

الانتهاكات الإسرائيلية في مجال التعبير الثقافي

- 21 **حزيران/يونيو**: قامت قوات الاحتلال الإسرائيلي بالاعتداء على أعضاء نادي ترمسغيا الرياضي/رام الله حيث استشهد الشاب عمر أبو القطين، وهو عضو ولاعب في نادي ترمسغيا الرياضي، رامياً بعرض الحائط أهم مبادئ اليونسكو «الرياضة من أجل التنمية والسلام».

الانتهاكات الإسرائيلية في مجال البيئة

تمارس سلطات الاحتلال الإسرائيلي انتهاكات يومية بحق البيئة الفلسطينية، تتنوع ما بين حرق وتجريف الأراضي الزراعية، وقطع الأشجار، وتحويل أراضي فلسطينية إلى مكبات للنفايات الإسرائيلية، وإقامة المناطق الاستيطانية الصناعية، والاستيلاء والاستحواذ على المحميات الطبيعية، وتصريف المياه العادمة للمستوطنات في الأراضي الفلسطينية.

ويقوم الاحتلال الإسرائيلي بتجريف شبكات الصرف الصحي والحفر الامتصاصية، ويمنع إقامة محطات معالجة المياه العادمة، كما يمنع أيضاً المشاريع التطويرية والصيانة والتأهيل في المناطق المسماة «ج» والأغوار على حدٍ سواء. كما تقول السلطات الإسرائيلية بسرقة 600 مليون متر مكعب من المياه الجوفية. فيما يتم الترويج وبيع نفايات إسرائيلية خطيرة على أساس أنها سماد طبيعي. كما يتم تهريب نفايات إسرائيلية بعد فرز وحرق النفايات التي يتم تدويرها وتهريب الباقي إلى الأراضي الفلسطينية. كما تضم الضفة الغربية 252 مصنعاً إسرائيلياً متخصصاً في الصناعات الخطرة تنتج كميات ضخمة من الدخان والأبخرة السامة.

وتقوم السلطات الإسرائيلية باستنزاف المصادر الطبيعية في البحر الميت من خلال إنشاء العديد من مشاريع المياه، وإقامة السدود على منابع نهر اليرموك، وإنشاء المصانع التي تعمل على استنزاف المصادر الطبيعية للبحر الميت مثل المغنيسيوم والفوسفات وحضر ما يزيد عن 100 بئر للاستخراج المياه الجوفية المغذية للبحر الميت إضافة إلى قيام قوات الاحتلال بالتدريب العسكري في حوض البحر الميت، هذه الممارسات أدت إلى فقدان 90% من مياه البحر الميت واستنزاف الموارد النباتية والحيوانية في المنطقة وزيادة ملوحة البحر الميت إضافة إلى التأثير السلبي على النواحي الجمالية وانخفاض منسوب المياه الجوفية في المناطق المجاورة.

يذكر بأن الاحتلال الإسرائيلي قد سيطر على حوالي 95% من المياه التي تتواجد في الحوض الجوفي الغربي وما يزيد على 70% من الحوض الشرقي، وغيرها. هذا فضلاً عن الخسائر المئوية نتيجة سيطرة وضم الاحتلال لبعض من الينابيع الرئيسية مثل: القلط، والفارة، العوجا، وفصايل، والساكوت، وعيون المالح، والحلوة الفوقا والتحتا، ما يشكل خسارة تقدر بنحو 10 إلى 15 مليون م³ سنوياً، بالإضافة للتهديد المستمر للينابيع الموجودة في مدينة أريحا، التي تعتبر المصدر الرئيسي للشرب والزراعة، وما يصاحبها من خسارة المنتفس الوحيد للسياحة المائية، وكذلك سيطرته على ينابيع الفشخة التي يبلغ معدل تصريفها ما بين 60-80 مليون م³/ السنة.

وقد رصد التقرير الانتهاكات الإسرائيلية في مجال البيئة على النحو الآتي:

المجموع	جنين	قلقيلية	رام الله	الخليل	بيت لحم	أريحا	نابلس	قطاع غزة	سلفيت	طبيعة الانتهاك
8		1	1	3		1	2			اعتداء على منشآت ومعدات زراعية
1								1		قصف أراضي زراعية
28	1	3	5	3	2	1	7	1	5	اعتداء على أراضي
6			2	2	1		1			اقتلاع أشجار
7				3	1	1			2	الثروة الحيوانية
50	1	4	8	11	4	3	10	2	7	المجموع

- بلغ مجموع الانتهاكات البيئية لشهر حزيران/يونيو 2023، 50 انتهاكاً متوزعاً على العديد من المدن الفلسطينية أكثرها في جنين ونابلس بواقع 11 و 10 اعتداءات على التوالي، كما كان للاعتداء على الأراضي من استيلاء وجرف وتدمير النصب الأكبر من حيث عدد الاعتداءات بواقع 28 اعتداءً مما يمثل 56% من مجموع الاعتداءات.

الانتهاكات الإسرائيلية في مدينة القدس

يوصل الاحتلال استهدافه للطلبة والكوادر التربوية والمدارس، وانتهاكاته بحق التعليم في القدس ومحاولاته الرامية إلى ضرب مقومات الهوية الوطنية الجمعية؛ عبر تشويه المناهج وتحريفها. من جهة أخرى تتواصل محاولات سلطات الاحتلال لإزالة معالم المدينة العربية والإسلامية وإفقادها طابعها الديني والحضاري، من خلال تنفيذ المشاريع الاستيطانية والحفريات تحت المدينة بشكل عام وتحت المسجد الأقصى بشكل خاص والتي باتت تشكل خطراً حقيقياً على المسجد الأقصى واحتمال انهيار أجزاء منه. في المقابل تمنع سلطات الاحتلال أي عمليات ترميم ممكنة فيه، ويضاف إلى ذلك تسهيل اقتحام المستوطنين و«تحت ما يسمى سياح» للمسجد الأقصى تحت حماية أمنية مشددة وممارسة طقوس تلمودية تتنافى مع الوضع الخاص للمسجد المبارك بصفته معلم إسلامي خالص.

وقد رصد التقرير الانتهاكات الإسرائيلية في مدينة القدس على النحو الآتي:

الانتهاكات الإسرائيلية في مجال التربية والتعليم

انتهاكات الاحتلال بحق الطلبة في مدينة القدس، وهي كما هو موضح في الجدول الآتي:

الشهداء	الأسرى	الجرحي	الطلبة
1	46	1	

- 7 حزيران/يونيو: اعتقلت قوات الاحتلال الإسرائيلي، طالبا في الثانوية العامة من بلدة سلوان بمدينة القدس المحتلة بعد أن داهمت منزل ذويه وتفتيشه. وبهذا الاعتقال حرمه الاحتلال من

- تأدية أول امتحانات الثانوية العامة مع باقي الطلاب .
- من آخر تجليات محاولات أسرلة التعليم في مدينة القدس أن صادقت الهيئة العامة للكنيست الإسرائيلية في حزيران/ يونيو 2023، بالقراءة التمهيدية على مشروع قانون يهدفان إلى زيادة الرقابة على المدارس والمعلمين في المجتمع الفلسطيني بأراضي 1948، وينص مشروع القانون على:
 1. اشتراط منح ترخيص عمل المدارس بأن تكون «متلائمة مع المنهاج الدراسي الإسرائيلي».
 2. تشديد المعايير لمنح رخصة تعليم، وإلزام وزارة التربية والتعليم بفحص الخلفية الأمنية لأي فلسطيني مرشح لوظيفة معلم، ويشترط منح رخصة تعليم بأن لا يكون له ماضي أمني وارتباط بتنفيذ عمل إرهابي.
 3. إلزام مدير عام وزارة التربية والتعليم بإلغاء المصادقة على تعيين معلم «أدين بالإرهاب» وتعليق رخصة التعليم لمعلمين فتحت ضدهم إجراءات جنائية بشبهة تنفيذ عمل إرهابي.
 4. مشروع القانون الآخر يقضي بتشكيل لجنة تخول بفصل معلمين بزعم «تأييد الإرهاب أو الانتماء إلى تنظيم إرهابي».
 5. منع ميزانيات عن مدارس تدرس المنهاج الفلسطيني.
 6. تشكيل لجنة تخول بفصل معلمين بزعم «تأييد الإرهاب أو الانتماء إلى تنظيم إرهابي»، وينص مشروع القانون على أن تضم اللجنة خمسة أعضاء يعينهم وزير التربية والتعليم، وبينهم مندوبون عن جهاز التعليم والشرطة والشبابك والحكم المحلي.
 - 14 حزيران/ يونيو: قامت قوات الاحتلال باحتجاز أطفال وأجبرتهم على الجلوس أرضاً وقامت بتفتيشهم في حي بئر أيوب ببلدة سلوان في محافظة القدس.

الانتهاكات الإسرائيلية في مجال التعليم العالي والبحث العلمي:

- 4 حزيران/ يونيو: استدعت قوات الاحتلال الباحث في شؤون القدس فخري أبو دياب لمراجعتها بعد أن اقتحمت منزله لتسليمه الاستدعاء.
- 18 حزيران/ يونيو: أقرت بلدية الاحتلال في مدينة القدس المحتلة بناء أكبر حرم جامعي للمتديينات المتطرفات على 13 دونماً من أراضي لفتا ودير ياسين بعد أن قدمت كل من وزارتي التعليم العالي والإسكان والاستيطان موافقتها ودعمها للمشروع. ووفق البلدية الإسرائيلية، فإن هذا المشروع سيغطي الحرم الجامعي التابع لمركز ليف الأكاديمي بمساحة 13 دونماً من أراضي (لفتا ودير ياسين) وسيتم بناؤه بتكلفة تقديرية تبلغ 120 مليون دولار، تم جمع 70 مليون منها بالفعل - بشكل أساسي من التبرعات جمعيات دينية يهودية من التيار الأرثوذكسي المتطرف من الداخل والخارج. وحسب بلدية الاحتلال سيتم بناء ((مساحة أكاديمية مبتكرة)) هناك، والتي ستشمل خمسة مبانٍ ضخمة لكلية الهندسة وعلوم الحياة والصحة والإدارة ومبنى للمؤتمرات وبرج للسكن الداخلي للطالبات.

الانتهاكات الإسرائيلية في مجال التراث المادي:

اقتحامات المسجد الأقصى المبارك	
عدد المستوطنين	2933

- 4 حزيران/يونيو: قامت قوات الاحتلال بتحويل قلعة القدس التاريخية بالقرب من باب الخليل إلى ما يسمى « متحف قلعة داوود » في تشويه كبير للمعالم الأثرية المقدسية.
- 4 حزيران/يونيو: اقتحمت قوات الاحتلال المسجد الأقصى المبارك واعتدت على مواطنين وقامت باعتقالهم من داخل المسجد.
- 19 حزيران/يونيو: اقتحمت قوات الاحتلال، المصلى القبلي بالمسجد الأقصى المبارك، ومنعت عددا من المصلين من الاعتكاف في المسجد.
- 20 حزيران/يونيو: حاول مستوطنين إدخال قربان إلى المسجد الأقصى المبارك، عبر باب الأسباط.
- 29 حزيران/يونيو: اقتحمت قوات الاحتلال المسجد الأقصى عقب انتهاء صلاة عيد الأضحى، من خلال مصلى باب الرحمة، واعتدت على عدد من الشبان واعتقلت عدداً منهم.

الانتهاكات الإسرائيلية في مجال التعبير الثقافي:

- 8 حزيران/يونيو: أكد تقرير صدر عن لجنة التحقيق الدولية المستقلة التابعة للأمم المتحدة المعنية بالأرض الفلسطينية المحتلة، بما في ذلك القدس الشرقية، وإسرائيل والمقدم إلى مجلس حقوق الإنسان التابع للأمم المتحدة ، أن الاعتداءات المستمرة من قبل السلطات الإسرائيلية في مجال التعبير الثقافي تؤثر على الفنانين والنشطاء الثقافيين وتشكل انتهاكات لحقوق الثقافة. وقال عضو لجنة التحقيق السيد كريس سيدوتي "ليس لدينا شك في أن إلغاء تصريح إقامة المدافع عن حقوق الإنسان، صلاح الحموري، في القدس الشرقية بناء على "انتهاك الولاء لدولة إسرائيل" المزعوم يشكل جريمة حرب"، مشيراً إلى أن مطالبة الأشخاص المحميين في الأرض المحتلة بالولاء هو انتهاك مستهجن للقانون الدولي الإنساني، وأضاف «لقد حافظنا على معلومات حول الأفراد الذين يتحملون المسؤولية عما قد يشكل جريمة حرب بالترحيل غير القانوني، بما في ذلك أطراف ثالثة مثل شركات الطيران وطاقمها الذين ساعدوا في الترحيل».. وصرحت السيدة نافانيثيم بيلاي، رئيسة لجنة التحقيق قائلةً "أصدرنا تقريراً يركز على إسكات المجتمع المدني في الأرض الفلسطينية المحتلة وإسرائيل، وخلصنا إلى أن جميع الجهات المسؤولة يشاركون في الحد من الحقوق في حرية التعبير وتكوين الجمعيات السلمية". وأضافت "نحن قلقون بشكل خاص إزاء وضع المدافعين عن حقوق الإنسان الفلسطينيين الذين يتعرضون بشكل متكرر لمجموعة من التدابير العقابية كجزء من نظام الاحتلال.. تلك التدابير لها تداعيات واسعة النطاق على الأطفال أيضاً، حيث تسهم في تفكك الأسر وزيادة الصدمة النفسية والخوف»

- 19 حزيران/يونيو: اقتحمت جرافات تابعة لقوات الاحتلال في محيط نادي فلسطين للفروسية في قرية قلنديا شمال مدينة القدس لتنفيذ عمليات هدم للبركسات الخاصة بالخيل هناك.

الانتهاكات الإسرائيلية في مجال البيئة:

- 6 حزيران/يونيو: اقتلعت قوات الاحتلال الإسرائيلي، 50 شجرة زيتون، وهدمت جداراً استنادياً في بلدة حزما شمال شرق القدس. حيث اقتلعت قوات الاحتلال 50 شجرة زيتون في منطقة طبلاس بالبلدة، وهدمت جداراً استنادياً يحيط بـ 4 دونمات، في المنطقة ذاتها، كما جرفت عدة طرق زراعية.
- 12 حزيران/يونيو: هدم الاحتلال غرفة خشبية وبئر مياه في بلدة حزما شمال شرق القدس.



إن المعلومات الواردة في هذا المرصد مستمدة من:

- وزارة التربية والتعليم
- وزارة التعليم العالي والبحث العلمي
- وزارة السياحة والآثار
- وكالة الأنباء والمعلومات الفلسطينية (وفا)
- تلفزيون فلسطين
- محافظة القدس
- هيئة شؤون الأسرى والمحررين
- مركز معلومات وادي حلوة - القدس
- مجلس حقوق الإنسان التابع للأمم المتحدة



Palestine - Ramallah , 2421080,2420901) ,174
Fax.: 2426333, Email: marsad.pncecs@gmail.com

فلسطين - رام الله , 174 , (2420901 , 2421080)
فاكس: 2426333، البريد الإلكتروني : marsad.pncecs@gmail.com

Web site : <http://www.pncecs.plo.ps>



Palestinian National
Commission for Education,
Culture and Science

June 2023

Observatory

Israeli violations against the Palestinian people in the educational, cultural and scientific domains

Issued by
Palestinian National Commission for Education ,Culture and Science

Preface

Israeli occupation authorities practice daily violations against the Palestinian people their sanctities, heritage, and natural assets. This observatory follows up and monitor Israeli violations in the educational , cultural ,and scientific areas within the permanent endeavor of the Palestinian National Commission for Education, Culture and Science to brief the specialized international organizations, especially UNESCO, ICESCO and ALECSO, with the educational, cultural and scientific situation in Palestine in general and in Jerusalem in particular, where occupation seeks by all means to Judaize the city and its history by imposing control over Palestinian schools curricula, and the cultural scene. The observatory aims to highlight the violations committed by the occupation and its violation of all relevant international conventions. This specialized observatory utilize a methodology based on collecting and sorting data and reports issued by official and unofficial authorities, in addition to official media agencies, international human rights organizations and agencies, in addition to the reports of specialized teams in the National Committee that monitors incitement and racism in the Israeli media and the violations of relevance to its work scope.

Israeli violations in the field of education

The Ministry of Education held the general secondary exams in June amidst exceptional challenges this year due to the repressive Israeli occupation policies. The Ministry reported that five students were killed and 28 were detained and prevented from taking the high school General exam with the rest of their colleagues this year by the Israeli occupation. The Israeli occupation forces stormed the city of Jenin on the morning of 19 June 2023 forcing the Ministry of Education to postpone the high school exam to a later day.

The report monitored Israeli violations in the field of education in the West Bank and Gaza Strip as follows:

	Wounded	Detainees	Martyrs
Student	14	43	3

- **June 18:** The Israeli Occupation Authorities issued a decision to demolish the Umm Qassa Elementary School in Badia Yatta, south of Hebron. The occupation notified the school last year of demolition and prevented the parents from adding new classroom units to it, noting that the school consists of tin rooms and it accommodates 58 students from the first to the fourth grades of elementary school, from: Al-Makhroub Gathering, Qassa, and Al-Obeidiya. It also includes a kindergarten classroom. The Occupation Court notified the school's lawyer of the demolition decision within seven days.
- **June 21:** Settlers attacked Orif Secondary School, south of Nablus, vandalizing its contents and burning classrooms.



*** Remnants of settlers <burning of Orif Secondary School ,south of Nablus**



Israeli violations in the field of higher education

Higher education in Palestine is a major target of the occupation as it attempts by all means to weaken it and to interfere with it aiming at emptying higher education of its national content and weakening its role in conveying its message to the world. These violations vary between attacking students at their universities and targeting them by either killing or arresting them as well as storming universities and confiscating devices. In addition, Israeli authorities impose restrictions on both foreign and Palestinian academics.

	Wounded	Detainees	Martyrs
Students University	-	4	-

Israeli violations in the field of tangible heritage

Israeli occupation's violations against the tangible Palestinian heritage come in the form of the attacks on Palestinian sanctities, archaeological and natural sites either by Israeli army forces or by settlers who attack and desecrate these sites under the protection of the Israeli army.

The report monitored Israeli violations in the field of tangible cultural heritage as follows:

- **June 1:** The occupation bulldozed an archaeological area in Khirbet Faour, south of the town of Al-Khader in favor of widening a settlement road with the aim of expanding the settlement road known as "60 Street"
- **June 5:** Last night, hundreds of settlers stormed Islamic shrines in the town of Kifl Haris, north of Salfit and they performed Talmudic rituals in the place.
- **June 5:** Settlers stormed the "Tal Ma'in" site, south of Hebron. They performed Talmudic rituals in it.
- **June 11:** The Israeli occupation forces stormed the archaeological site in the town of Sebastia, northwest of Nablus. Surveys were carried out around the area. It is noteworthy that the occupation forces are trying to impose a fait accompli by seizing the archaeological site, as the occupation government recently allocated 32 million shekels to Judaize the archaeological site in Sebastia.

Israeli violations in the field of cultural expression

- **June 21:** The Israeli occupation forces attacked the members of the Turmus Aya Sports Club / Ramallah whereby Dr. Omar Abu Al-Quteen, a member

and player of the Turmus Aya Sports Club, was killed violating the most important principles of UNESCO “Sport for Development and Peace.”

Israeli violations in the field of the environment

The Israeli occupation authorities practice daily violations against the Palestinian environment ranging from burning and bulldozing agricultural land, cutting down trees, turning Palestinian lands into landfills for Israeli waste, establishing industrial settlement areas, seizing and acquiring natural reserves, and discharging waste water from settlements in the Palestinian territories. The Israeli occupation razes sewage networks and cesspits, and prevents the construction of wastewater treatment plants. It also prevents development, maintenance and rehabilitation projects in areas called “C” and the Jordan Valley alike. As the Israeli authorities say, 600 million cubic meters of groundwater have been stolen. Meanwhile Israeli hazardous waste is promoted and sold on the grounds that it is natural fertilizer. Israeli waste is also smuggled after sorting and burning the waste, which is recycled, and the rest is smuggled to the Palestinian territories. The West Bank also includes 252 Israeli factories specialized in hazardous industries that produce huge amounts of smoke and toxic fumes.

The Israeli authorities are depleting the natural resources in the Dead Sea through the construction of many water projects, the construction of dams at the sources of the Yarmouk River, the establishment of factories that drain the natural resources of the Dead Sea such as magnesium and phosphate, and the drilling of more than 100 wells to extract groundwater feeding the Dead Sea. In addition, occupation forces carried out military training in the Dead Sea basin. These practices led to the loss of 90% of the Dead Sea water, the depletion of plant and animal resources in the region, the increase in the salinity of the Dead Sea, in addition to the negative impact on the aesthetic aspects and the decrease in the groundwater level in the neighboring areas. It is noteworthy that the Israeli occupation has controlled about 95% of the water in the western aquifer and more than 70% of the eastern aquifer, and others. This is in addition to the water losses as a result of the occupation’s control and annexation of some of the main springs, such as: Al-Qilt, Al-Fara, Al-Auja, Fasayel, Al-Sakot, Ayoun Al-Maleh, Al-Hilweh Al-Fawqa and Al-Tahta, which constitutes a loss estimated at 10 to 15 million cubic meters annually, in addition to the constant threat to the springs located in the city of Jericho, which is considered the main source of drinking and agriculture, and the accompanying loss of the only outlet for water tourism, as well as its control over the Al-Fashkha springs, whose discharge rate ranges between 60-80 million m³/year.

The report monitored Israeli violations in the field of the environment as follows:

of nature The violation	Salfit	Gaza strip	Nablus	Jericho	Bethlehem	Hebron	Ramallah	Qalqilya	Jenin	Total
Assault on agricultural facilities and devices			2	1		3	1	1		8
Agricultural land shelling		1								1
Land assault	5	1	7	1	2	3	5	3	1	28
Trees uprooted			1		1	2	2			6
Livestock	2			1	1	3				7
Total	7	2	10	3	4	11	8	4	1	50

- The total number of violations against the environment in June reached 50. Jenin and Nablus recorded 11 and 10 attacks respectively. Land grabbing, bulldozing, and destruction had the largest share in terms of the number of attacks by 28 attacks, which represents 56% of all attacks

Israeli violations in the city of Jerusalem

Israeli occupation authorities continue targeting student, academic staff, and schools as well as violations against education in Jerusalem. They constantly strive to obliterate the national identity of the Palestinian people through distorting the curricula. On the other hand, occupation authorities attempt to remove Arab and Islamic features of the city and make it lose its religious and civilized character through the implementation of settlement projects and excavations under the city especially under Al-Aqsa Mosque. This have become a real threat to Al -Aqsa Mosque as it may cause the collapse of parts of it. In addition, the occupation authorities prevent any possible restoration in it, and facilitate storming it by settlers under the name of ‘tourists of Al-Aqsa Mosque. This happens under strict security protection and the practice of Talmudic rituals that contradict the special status of the blessed Mosque as a purely Islamic landmark.

The report monitored the Israeli violations in the city of Jerusalem as follows:

Israeli violations in the field of education

Occupation violations against students in the city of Jerusalem ,as shown in the following table:

	wounded	detainees	Martyrs
Students	1	46	1

- **June 7:** The Israeli occupation forces arrested a high school student from the town of Silwan in occupied Jerusalem, after they raided and searched his fam-

ily's house. With this arrest, the occupation prevented him from taking the first high school exams with the rest of the students.

- One of the latest manifestations of the attempts to israelize education in the city of Jerusalem is that the Israeli Knesset General Assembly approved the June 2023, with the preliminary reading of two draft laws aimed at increasing control over schools and teachers in the Palestinian community in the 1948 lands. The draft law stipulates:
 1. For granting a license for schools, they should be compliant with the Israeli curriculum.
 2. Tightening the criteria for granting a teaching license, and obligating the Ministry of Education to examine the security background of any Palestinian candidate for a teacher's job. Granting a teaching license requires that the candidate have no security activity- related past and no connection to the implementation of a terrorist act.
 3. Oblige the Director General of the Ministry of Education to revoke the approval of the appointment of a teacher "convicted of terrorism" and suspend the teaching license of teachers against whom criminal proceedings have been opened on suspicion of carrying out a terrorist act.
 4. The 'other bill' which stipulates the formation of a committee empowered to dismiss teachers for allegedly "supporting terrorism or belonging to a terrorist organization.
 5. Withholding budgets from the schools teaching the Palestinian curriculum
 6. Forming a committee authorized to dismiss teachers for allegedly "supporting terrorism or belonging to a terrorist organization." The draft law stipulates that the committee includes five members appointed by the Minister of Education, including representatives from the education system, the police, the Shin Bet and local government.
- **June 14:** The occupation forces detained Children and forced them to sit on the ground and searched them in Bir Ayoub neighborhood in Silwan town in Jerusalem governorate.

Israeli violations in the field of higher education and scientific research

- **June 4:** The occupation forces summoned the researcher in Jerusalem affairs, Fakhri Abu Diab, after they stormed his house to hand him the summons.
- **June 18:** The occupation municipality in the occupied city of Jerusalem approved the construction of the largest university campus for religious extremists on 13 dunums of the lands of Lifta and Deir Yassin, after the Ministries of High-

er Education, Housing and Settlement provided their approval and support for the project. According to the Israeli municipality, this project will cover the university campus of the Lev Academic Center with an area of 13 dunams of land (Lifta and Deir Yassin) and will be built at an estimated cost of \$120 million, of which \$70 million has already been collected - primarily from donations from extremist Orthodox Jewish religious associations inside the country and abroad. According to the occupation municipality an “innovative academic space” will be built there, which will include five huge buildings for the College of Engineering, Life Sciences, Health and Administration, a conference building and a dormitory tower for female students.

Israeli violations in the field of tangible heritage:

Mosque Aqsa-Al of storming The	
settlers of Number	2933

- **June 4:** The occupation forces transformed the historic Jerusalem Citadel near the Hebron Gate into the so-called “David Citadel Museum” in a major distortion of Jerusalem’s archaeological sites.
- **June 4:** The occupation forces stormed Al-Aqsa Mosque, assaulted citizens, and arrested them from inside the mosque.
- **June 19:** The occupation forces stormed the Al-Qibli prayer hall in Al-Aqsa Mosque, and prevented a number of worshipers from performing i’tikaaf in the mosque.
- **June 20:** Settlers attempted to bring in an offering to Al-Aqsa Mosque through the Lions Gate
- **June 29:** Occupation forces after the completion of Eid al-Adha prayer stormed Al-Aqsa Mosque through Bab al-Rahma chapel, and assaulted a number of young men and arrested a number of them.

Israeli violations in area of cultural expression

- **June 8:** A report issued by the United Nations Independent International Commission of Inquiry on the Occupied Palestinian Territory, including East Jerusalem, and Israel, submitted to the United Nations Human Rights Council, confirmed that the ongoing attacks by the Israeli authorities in the field of cultural expression affect the artists and cultural activists and constitute violations of cultural rights. “We have no doubt that the revocation of the residence permits of the human rights defender, Salah Al-Hamouri, in East Jerusalem based on the alleged “violation of loyalty to the State of Israel” constitutes a war crime,”

said member of the investigation committee, Mr. Chris Sidoti, noting that the claim of the protected persons in the occupied territory Pledge of allegiance is a reprehensible violation of international humanitarian law. We have preserved information on individuals who bear responsibility for what might constitute a war crime with unlawful deportation, including third parties such as airlines and their crews who assisted in deportation,” said Ms. Navanethem Pillay, Chairperson of the Commission of Inquiry said, “We issued a report focusing on silencing civil society in the Occupied Palestinian Territory and Israel, and concluded that all responsible actors are involved in curtailing the rights to freedom of expression and peaceful association.” She added, “We are particularly concerned about the situation of Palestinian human rights defenders who are frequently subjected to a range of punitive measures as part of the occupation regime. These measures have widespread repercussions for children as well, contributing to the breakdown of families and increasing psychological trauma and fear.

- **June 19:** Bulldozers belonging to the occupation forces stormed the vicinity of the Palestine Equestrian Club in the village of Qalandia, north of Jerusalem to demolish horses’ stables.

Israeli violations in the area of environment

- **June 6:** The Israeli occupation forces uprooted 50 olive trees and demolished a retaining wall in the town of Hizma, northeast of Jerusalem. The occupation forces uprooted 50 olive trees in the Tablas area of the town, and demolished a retaining wall surrounding 4 dunums, in the same area, and bulldozed several agricultural roads.
- **June :12** The occupation demolished a wooden room and a water well in the town of Hizma ,northeast of Jerusalem.



Sources

The information in this observatory is derived from

- The Ministry of Education
- Ministry of Higher Education and Scientific Research
- The Ministry of Tourism and Antiquities
- Palestinian News and Information Agency (WAFA)
- Palestinian Broadcasting corporation
- Jerusalem Governorate
- Commission of Detainees and Ex-Detainees Affairs
- Wadi al-Hilweh Information Center - Jerusalem
- United Nations Human Rights Council



Palestine - Ramallah , 2421080,2420901) ,174
Fax.: 2426333, Email: marsad.pncecs@gmail.com

فلسطين - رام الله , 174 , (2421080 , 2420901)
فاكس: 2426333، البريد الإلكتروني : marsad.pncecs@gmail.com

Web site : <http://www.pncecs.plo.ps>